
   قضائی

چهکسانیدرقرهباغساکنمیشوند؟!
آنچه براي منطقه  قره باغ و جنگ آن پيش بيني مي شد يكي يكي در 
حال وقوع است. اتفاقاتي كه در يك ماه گذشته براي ساكنان منطقه 
كوهستاني  قره باغ رخ داده، بي شباهت با كوچ اجباري مردم سوريه به 
دس��ت عناصر داعش با كمك امريكا به ويژه در مناطق شمال و شرق 
اين كش��ور نيس��ت. هرچند مقامات باكو به دروغ، هدف از عمليات 
نظامي خود را زدودن قره باغ از گروه هاي تروريس��تي اعلام كرده اند، 
اما در پس اين اقدام، خواسته يا ناخواس��ته حضور تروريست ها را در 
اين منطقه دنبال مي كنند.  به اين جمله رئيس س��ابق سرويس ويژه 
»ناتيو« اسرائيل و كارشناس علوم سياسي توجه كنيد: »الان چند نفر 
ارمني در باكو زندگي مي كنند؟ هيچ كس. در آرتساخ، يعني دهمين 
استان ارمنستان و غني ترين منطقه از لحاظ بنا هاي تاريخي و مذهبي 
هم همين اتفاق خواهد افتاد. ارمني ها در آينده نمي خواهند در آنجا 
زندگي كنند و براي اولين بار پس از هزاران س��ال، هيچ ارمني اي در 
آرتساخ زندگي نخواهد كرد«.   اين جمله يعني صهيونيست ها پازل هاي 
خود را از خيلي وقت پيش در اين منطق��ه چيده اند و دولت علي اف و 

اردوغان فقط پياده كننده هاي آن هستند. 
همان گونه كه پيش بيني مي ش��د منطقه  قره باغ خالي از سكنه شد 
و دفتر نخس��ت وزيري ارمنستان شنبه اي كه گذش��ت از ورود ۱۰۰ 
 هزار  ارمني منطقه قره باغ كوهس��تاني به خاك ارمنستان خبر داد تا 
جمعيت ارامنه قره باغ در كمتر از ۱۰ روز تقريباً به صفر برسد. هرچند 
وزارت خارجه جمهوري آذربايجان روز پنج شنبه در بيانيه اي آميخته 
به تعارفات قومي- نژادي از ارامنه خواس��ت كه قره باغ كوهستاني را 
ترك نكنند ولي پيش تر با اعلام اينكه آماده ايجاد »يك گذرگاه امن 
براي ارمني هايي اس��ت كه درصدد ترك قره باغ هستند«، عملًا راه را 
براي پاكسازي نژادي اين منطقه باز كرد.  در حالي كه بر اساس آمارها، 
جمعيت ارمني هاي س��اكن قره باغ پيش از كنترل و تسلط جمهوري 
آذربايجان بر اين منطقه، حدود ۱۲۰هزار نفر بوده، معني ورود بيش 
از ۱۰۰هزار آواره ارمني قره باغ به ارمنستان، اين است كه »تقريباً هيچ 
ارمني ای در قره باغ نمانده اس��ت. « اين جمله آرتاك بيگلريان، وزير 
داخلي پيش��ين قره باغ كه در كانال تلگرامي خود نوش��ته بود »طبق 
اطلاعات غيررس��مي من، آخرين گ��روه از مردم آرتس��اخ )ناگورنو- 
قره باغ( در حال حاضر در راه ارمنستان هستند و در آرتساخ، حداكثر 
چندصد نفر باقي مانده ان��د كه اكثر آنها مقام��ات، كاركنان خدمات 
اورژانس، داوطلبان و برخي افراد با نياز هاي ويژه هستند  وآن ها نيز در 
حال آماده شدن براي رفتن هستند«، كار تخليه  قره باغ از سكنه را بايد 
تمام شده دانست و از اين پس بايد شاهد اجراي سناريوهايي بود كه 
از خيلي پيش تر براي اين منطقه طراحي شده است.  سؤال اين است 
كه چه كساني و از كدام مليت ها قرار است جايگزين كوچ كننده ها و 
به تعبير درست آن اخراج ش��ده هاي ارمني اين منطقه شوند.  در اين 

خصوص سه احتمال وجود دارد:
الف( سكونت شهروندان جمهوري آذربايجان: همزمان با خروج ارامنه 
از قره باغ، دولت آذربايجان روند جايگزيني نژادي در قره باغ كوهستاني 
را مطرح كرده است. الهام علي اف، رئيس جمهور آذربايجان چند روز 
پيش گفته بود تعداد س��اكنان آذربايجاني كه ب��ه خانه هاي خود در 
قره باغ بازمي گردند تا پايان س��ال ۲۰۲۳ يعني حدود سه ماه ديگر به 
۵ هزار و ۵۰۰ نفر خواهد رسيد. وي گفت: »تا امروز ۲ هزار و ۳۰۰ نفر 
كه مجبور به جابه جايي ش��ده بودند، بازگشته اند. « اين عدد سكونت 
در مقابل خروج ۱۲۰ هزار ارمني كه اين منطقه را ترك كرده اند بسيار 
ناچيز است و نشان از آن دارد كه ش��هروندان آذربايجاني علاقه اي به 
بازگشت به منطقه اي ندارند كه در سال ۱99۳ با فشار ارمنستان خانه 
و كاشانه خود را ترك كرده بودند. اين ش��هروندان حتماً از خودشان 
اين س��ؤال را مي كنند كه چرا بايد آرامش فعلي خود را يك بار ديگر 
به خطر بيندازند و با جنگي ديگر در آينده آواره شوند! اما دو احتمال 
ديگر در كنار اندك ش��هروندان آذربايجاني كه در اين منطقه ساكن 

خواهند شد، وجود دارد. 
ب( س��كونت آفريقايي تبارهاي معترض رژيم صهيونيستي: اين روزها 
رژيم صهيونيستي يك پاي ماجراي درگيري هاي جمهوري آذربايجان 
با ارمنستان است. اين رژيم با يك مشكل اساسي در سرزمين هاي اشغالي 
مواجه است و آن شهروندان آفريقايي تبار ساكن در سرزمين هاي اشغالي 
است كه تحمل آنها اكنون براي مقامات صهيونيستي غير ممكن شده 
است و در پی راه حلي براي كنترل آنها است. بنابراين، چه بسا با تخليه  
قره باغ از س��كنه، اين رژيم در آينده تلاش كند بخشي از اين افراد را در 
توافق با دولت علي اف در اين منطقه سكونت دهد. طبيعي است كه با 
اين اقدام، از حجم اعتراضات داخلي به اين رژيم كاسته خواهد شد. از 
سوي ديگر با نفوذ و اسكان شهروندان خود در نزديكي مرزهاي جمهوري 
اس��لامي به گمان باطل خود مي خواهد تهديد خ��ود عليه جمهوري 

اسلامي ايران را معتبر جلوه دهد. 
ج ( اسكان تروريست ها و تكفيري هاي داعشي: اما مهم تر از اين موارد، 
علايمي است كه براي سكونت تروريست ها و تكفيري ها در اين منطقه 
وجود دارد. امريكا، رژيم صهيونيستي، برخي دولت هاي مرتجع عرب 
منطقه كه از سال ۲۰۱۱ همواره پشتيباني مالي و لجستيكي تروريست ها 
را برعهده داشتند و حتي دولت هاي اروپايي كه نگران بازگشت شهروندان 
تروريست خود از سوريه به كشورشان هستند، در يك سناريوي از پيش 
طراحي شده، به دنبال آن هستند پس از تخليه  قره باغ ، تروريست هاو 
تكفيري هاي س��اكن در اردوگاه » الهول« در شمال شرق سوريه را  كه 
تحت كنترل ائتلاف امريكا و كردهاي متحد امريكاس��ت و عدد آنها با 
خانواده هايشان اكنون به ۲۰ هزار نفر مي رسد در اين منطقه سكونت 
دهند. اتفاقي اين روزها در اين اردوگاه افتاده كه نشان از تحقق سناريوي 
انتقال تروريس��ت هاي اين اردوگاه به منطقه  قره ب��اغ را قريب به ذهن 
كرده است و آن ناپديد شدن ۵۰۰ داعشي از اردوگاه » الهول« است. اين 
س��ناريو در صورت اجرا وضعيت منطقه را به روزهاي سال هاي پس از 
سال ۲۰۱۱ برمي گرداند. روزهايي كه هم تهديدي بر جمهوري اسلامي 
خواهد بود و هم كشورهايي كه بي محابا زمين بازي در اين منطقه را براي 
تروريست ها هموار مي كنند. حتي جمهوري آذربايجان و  علي اف كه به 
خاطر خوشحالي كودكانه كوچ ارامنه از  قره باغ، خود را پيروز بلامنازع 
فرض مي كند، نبايد نسبت به سناريويي كه امريكا و رژيم صهيونيستي 
براي اين منطقه و تحولات آينده آن با حضور تروريس��ت ها چيده اند، 
بي توجه باشند كه در صورت عدم درك شرايط حساس منطقه، هزينه اي 

به مراتب سنگين تر از جنگ را خواهند پرداخت. 

آيت الله نوري همداني با قدردانی از اقدامات دولت:
نتيجهعملكرددولت

بايددرسفرهمردممشخصشود
آيت الله نوري همداني با بيان اينكه نتيجه عملكرد و خدمات دولت 
بايد در سفره مردم مشخص شود، تصريح كرد: موضوع بانكداري 
در اولويت قرار گيرد و براي بالا رفتن ارزش پول ملي تلاش ش�ود. 
به گزارش خبرگزاري رس��ا، حضرت آيت الله نوري همداني در ديدار 
وزير اقتصاد و دارايي ضمن قدرداني از خدمات انجام شده  اظهار كرد: 
نتيجه عملكرد و خدمات دولت بايد در سفره مردم مشخص شود. استاد 
برجسته درس خارج حوزه علميه قم وضعيت بانكداري را مورد تأكيد 
قرار داده و خاطر نش��ان كرد كه اين موضوع بايد در اولويت قرار گيرد 
و براي بالا رفتن ارزش پول ملي تلاش شود. اين مرجع تقليد در ادامه 
افزود: زماني مي توانيم ادعاي موفقيت داشته باشيم كه فقر ريشه كن 

شده باشد و مردم در رفاه قرار بگيرند. 
آيت الله نوري همداني ابراز داشت: مسئولان در مسير خدمت به مردم 
تمام سعي خود را به كار بگيرند، زيرا حضرت امام علي )ع( تأكيد دارند 
ستون دين مردم هستند و در انقلاب هم همين مردم بودند و عامل بقای 
اين نظام هم همين مردم هستند و تأكيد امام راحل )ره( و رهبري هم 
همين است. وي با قدردانی از كارهاي صورت گرفته، موضوع برقراري 
بيمه براي همه مردم را مورد تأكيد ق��رار داد و برقراري عدالت در اخذ 
ماليات را خواستار شد. آيت الله نوري همداني در پايان از گزارش وزير 

اقتصاد و هيئت همراه تشكر كرد.
  نگذاريد بانک ها تجارت كنند

احسان خاندوزي، وزير امور اقتصاد و دارايي دولت سيزدهم همچنين 
عصر ديروز از مؤسس��ه امام ص��ادق)ع( ديدار و با آيت الله س��بحاني 

گفت وگو كرد. 
آيت الله جعفر س��بحاني در اين ديدار در توصيه هايي به وزير اقتصاد 
اظهار كرد: ت��لاش كنيد ثبات قيمت ها حفظ ش��ود، چراكه اين ثبات 
نشانه تسلط بر امور است. ايشان با اشاره به اينكه بانك ها بايد امانتدار 
مردم باش��ند، مطرح كردند: اجازه تجارت به بانك ها داده نشود، بلكه 
تجارت در اختيار مردم باش��د و بانك ها امانتدار مردم باشند. بسياري 
از استفتائات ارسال شده به دفتر مراجع درخصوص اخذ وام از بانك ها 
و عدم توان بازپرداخت ديون اس��ت كه بانك منزل و مغازه اين افراد را 
تصاحب مي كند و مشكلاتي را ايجاد مي كند. تلاش كنيد اسناد املاك 

براي وثيقه قرار نگيرند.

سرلشكر باقري خبر داد
آمادگيايرانبراياعزامناظر
بهمرزهايارمنستانوآذربايجان

رئيس ستاد كل نيروهاي مسلح در ديدار دبير شوراي امنيت ملي 
ارمنس�تان ضمن اعلام آمادگي ايران براي اعزام ناظر به مرزهاي 
ارمنستان و جمهوري آذربايجان، گفت: تداوم تنش در اين منطقه به 
نفع دو كشور ارمنستان و آذربايجان و ساير كشورهاي منطقه نيست. 
سردار سرلشكر محمد باقري رئيس ستادكل نيروهاي مسلح در ديدار 
آرمن گريگوريان دبير شوراي امنيت ملي ارمنستان كه به دعوت همتاي 
خود به ايران س��فر كرده اس��ت، با تأكيد بر اينكه تحولات و روندهاي 
امنيتي در قفقاز جنوبي بر امنيت منطقه تاثيرگذار است، اظهار داشت: 
تداوم تنش در اين منطقه به نفع دو كشور ارمنس��تان و آذربايجان و 
ساير كشورهاي منطقه نيس��ت و بايد تلاش ها بر رفع اين اختلافات و 
تنش ها متمركز شود و جمهوري اسلامي ايران آمادگي كمك به رفع 

اين تنش ها را دارد. 
رئيس ستاد كل نيروهاي مسلح ضمن اعلام آمادگي جمهوري اسلامي 
ايران براي اع��زام ناظر به مرزهاي دو كش��ور ارمنس��تان و جمهوري 
آذربايج��ان، گفت: ارتقای ت��وان دفاعي و توانمندي ه��اي نظامي هر 
كش��وري نبايد با اهداف و نيات تهاجمي همراه باشد. وي گفت: صلح 
و آرامش در منطقه به نفع همه كشورها است و امنيت در منطقه بايد 
توسط كشورهاي منطقه تأمين ش��ود و حضور نيروهاي فرامنطقه اي 
مغاير با آرامش منطقه است. سرلشكر باقري با بيان اينكه هيچ دليلي 
براي ايجاد بح��ران در منطقه وجود ن��دارد، افزود: تفرق��ه و ناآرامي 
سياست هاي بيگانگان است و كشورهاي منطقه بايد با گفت وگو مسائل 
و مشكلات خود را حل كنند. سرلشكر باقري در مورد برگزاري رزمايش 
اخير امريكا در خاك ارمنستان اظهار داش��ت: حضور بازيگران جديد 
و خارج از منطقه ب��ه پيچيدگي و عدم ثبات مي افزايد. بر اس��اس اين 
گزارش دبير شوراي امنيت ملي ارمنستان گزارشي پيرامون تحولات 

قفقاز ارائه كرد. 

رئيس سازمان انرژي اتمي توضيح داد
علتاخراجبازرسانرفتارتندسياسيبود

رئيس س�ازمان ان�رژي اتمي در حاش�يه جلس�ه هيئ�ت دولت 
توضيحات�ي درخص�وص بازرس�ان اخراج ش�ده آژان�س ارائ�ه 
ك�رد و گف�ت: اي�ن اف�راد رفتاره�اي سياس�ي تندي داش�تند. 
به گزارش ايرنا، محمد اسلامي روز گذش��ته در حاشيه جلسه هيئت 
دولت و در جمع خبرنگاران اظهار داش��ت: بازرسان اخراج شده از سه 
كشور اروپايي بودند كه مرتب رفتار سياسي تند داشتند و بازرسان آن 
كشورها را هم از فهرست حذف كرديم. آژانس ۱۲۷ بازرس تأييد شده 
در ايران دارد و افرادي كه اخراج ش��ده اند چند سال است كه به ايران 
نيامده اند، از طرفي اين تعداد عددي در مقابل تعداد بازرس��ان رسمي 

نيست. 
رئيس سازمان انرژي اتمي بيان كرد: جوس��ازي در اين مورد ناشي از 
رفتار سياس��ي و عمليات رواني اين كشورها است كه مرتب مي گويند 

ايران مفاد برجام را يك طرفه انجام دهد و آنها كاري نكنند. 
اسلامي در پاسخ به صحبت هاي اخير رئيس آزانش انرژي اتمي مبني 
بر اينكه ايران آنگونه كه بايد و شايد در حوزه مسائل هسته اي و پادماني 
همكاري ندارد، گفت: البته گفته نشده كه بايد و شايد بلكه نوشته شده 
كه همكاري ايران مطابق انتظار نيست. رئيس سازمان انرژي اتمي اضافه 
كرد: همه خواسته آنها اجراي مطابق مفاد برجام به صورت يكطرفه است 

كه اين خلاف برجام است. 
اسلامي بيان كرد: اينكه اكنون بار ديگر از داخل برجام برخي موارد و 
اطلاعات را اس��تخراج كرده و به جمهوري اسلامي ايران فشار بياورند 
همان جريان سياسي فشار براي ايجاد مزاحمت و امتياز گرفتن است و 
كاري غيرقانوني و ظالمانه است. ما مسير خودمان را طي و طبق ضابطه 
آژانس كار مي كنيم و آژانس بر همه فعاليت هاي ما نظارت دارد. رئيس 
س��ازمان انرژي اتمي در رابطه با لغو تحريم هاي تسليحاتي گفت: اين 
صراحت متن  برجام و مش��مول زمان اس��ت و آنها به طور طبيعي بايد 

بپذيرند كه تحريم هاي تسليحاتي ادامه دار نباشد. 

اولسراغبانکهامیرومبعدمشتری

قاضي القض�ات در تبريز مقابل نق�د تند و تيز 
دانش�جويان از »به چش�م نيامدن« برخورد با 
دانه درشت ها نشس�ت كه البته امتياز بزرگي 
براي دانش�جويان به حس�اب نمي آمد، زيرا از 
اين گونه سخنان، خود محس�ني اژه اي فراوان 
بر زبان م�ي آورد و خ�ودش جلودار مب�ارزه با 
دانه درشت هاست و هر هفته خط ونشان تازه اي 
براي مفس�دان گردن كلفت مي كش�د. همين 
دس�تگيري دو فرزند يكي از معاونانش گواهي 
بر اي�ن روحيه حاكم بر دس�تگاه قضاس�ت. او 
به خوب�ي مي داند ك�ه برخي حريصان�ه دنبال 
به كاربردن اصطلاح »فس�اد سيس�تماتيک« 
هستند و انگشت اش�اره آنها نيز اول به سوي 
قاضي م�ي رود، پس همانجا در خ�اك تبريز از 
فتنه بانک ها فغان كرد: »موضوع بانک موضوعي 
است كه من هميشه به آن پرداخته ام، بانک ها 
اگر اضافه برداش�ت دارند، چه كس�ي مسئول 
است؟ ما در اين خصوص كمبود قانون نداريم. 
آق�اي بانک مرك�زي! آيا ت�و از هم�ه ظرفيت 
خود اس�تفاده كرده اي؟ اكثر بانک ها ناترازي 
و اضافه برداش�ت دارند. من از س�ال گذش�ته 
اعلام كردم كه قبل از اينكه س�راغ مش�تري 
بانک ب�روم، به س�راغ خود بانک ه�ا مي آيم و 
البته به س�راغ آنها ه�م رفته ام. اگ�ر قصوري 
كنند اول س�راغ بانک مركزي خواهيم رفت و 
بعد سراغ بانک و دس�ت آخر سراغ مشتري. «

دانش��جويان البته به او گفتند ك��ه »برخورد قوه 
قضائيه با قانون ش��كنان درشت چشمگير نيست. 
مردم به اين باور نرس��يده اند كه ش��ما بدون هيچ 
ملاحظه اي با دانه درش��ت ها مب��ارزه مي كنيد. « 
و »ابهام در مورد پرونده هاي سياس��ي، اقتصادي 
و اخلاقي برخي چهره هاي شناخته ش��ده اعتماد 
مردم را از بين مي برد« و »روند طولاني رسيدگي 

به پرونده هاي قضايي در دادسراها موجب دلسردي 
مردم مي شود«. اين ايراد آخر را البته همان ديروز 
در جاي ديگري القاصي مهر، رئيس كل دادگستري 
اس��تان تهران در جمع قضات محاكم تجديد نظر 
مطرح كرد: »دادگستري كل استان تهران هدف 
و راهي جز رهايي از معضل اطاله دادرسي ندارد. « 
اين همراهي دستگاه قضا با افكارعمومي و جلسات 
دانش��گاهي را مردم و دانش��جويان ب��ه فال نيك 
مي گيرند. دس��تگاه قضا جايي اس��ت كه همواره 
نيمي از ارباب رجوع كه حكمي عليه خود گرفته اند، 
از آن ناراضي و طلبكار باقي مي مانند. حتي آن نيم 
ديگر هم كه حكمي به نفع خود گرفته اند، هميشه 
كاملاً راضي نيستند. در اين ميان بايد ضمن مطالبه 
گسترده همه ملاحظات از اين دستگاه، وجوه مثبت 

آن نيز برجسته شود. 
   اژ ه اي در تبريز

محسني اژه اي ديروز در سفر به آذربايجان شرقي، 
در دانشگاه تبريز حاضر شد. صفر نصرالله زاده، رئيس 
دانشگاه تبريز ابتدا چيزي گفت كه گويي حضور در 
جمع دانشجويان بالقوه بايد ترسناك باشد! »جرئت، 
جسارت و شجاعت رئيس قوه قضائيه براي حضور 
در دانشگاه ها و جمع هاي دانشجويي و پاسخگويي 
به سؤالات و دغدغه هاي دانش��جويان و اساتيد را 
مي س��تاييم«! اما عرب احمدي، نماينده تشكل 
بسيج دانشجويي دانشگاه هاي استان آن ترس را 
خنثي كرد: »ما دانشجويان، شخصيت ساده زيست 
و تملق ستيز محسني اژه اي را مي ستاييم و اذعان 
مي كنيم كه حضور بي تكلف رئيس دس��تگاه قضا 
در جمع ها و اقش��ار مختلف مردمي، اقدامي قابل 

ستايش است. «
او بلافاصله س��راغ مطالبه رهبر انقلاب رفت: »ما 
تأكيد مي كنيم كه به هيچ وجه ممكن نبايد كلام 
و تأكيدات رهبر معظم انقلاب بر روي زمين باقي 

بماند و همي��ن جا با صداي بلن��د اعلام مي كنيم 
بانك ها غلط مي كنند با پول مردم بنگاه داري كنند. 
نبايد شرايط به نحوي باشد كه يك بانك خصوصي 
به تنهايي به ميزان ۲۵ درصد پايه پولي كش��ور را 
افزايش دهد و ضرر اين اقدام به مردم و نفع آن به 

عده اي محدود برسد. «
بخشي از مطالبات و انتقادات و طرح هاي رنگارنگ 
و گوناگون دانشجويان از اين قرار بود: عدم نظارت 
كافي بر عملكرد قضات، ضرورت تسريع در اجراي 
كامل سند تحول قضايي، پرهيز از آفت هاي مربوط 
به آمارگراي��ي در عدليه، اطلاع رس��اني از پرونده 
فرزندان يكي از مقامات ارش��د قوه قضائيه، انتقاد 
از سرنوش��ت نامعلوم طرح ش��فافيت، برخورد با 
مس��ئولان و مديران كه دچار ترك فع��ل بوده و 
هستند، عدم ارتباط مناسب ميان دانشگاه و بخش 
صنعت، مشكلات فضاي فيزيكي و كمبود امكانات 
رفاهي دانشگاه، ضرورت ساماندهي وضعيت جذب 
اس��اتيد حق التدريس��ي و هيئت علمي دانشگاه، 
دخالت هاي برخي از مسئولان استاني در انتصابات 

مديران و مقامات آذربايجان شرقي و ابهام زدايي از 
پرونده هاي قضايي چهره هاي شناخته شده كشور 

در جريانات سال گذشته. 
   اژه اي و بانک ها

اما رئيس ق��وه قضائي��ه در اين دي��دار پلي ميان 
فساد و وظايف قضات و مش��كلات مردم و مسائل 
اقتصادي زد و از جامعه دانش��گاهي خواست كه 
به قوه قضائيه كمك كنند و س��پس مسئله مهم 
بانك ها را كه از مطالبات دانشجويان بود، به ميان 
كش��يد: »دانش��گاه ها به قوه قضائيه براي اصلاح 
رفتار مجرمان و بازگش��ت آنان ب��ه جامعه كمك 
كنند. الان تعامل پايدار براي ارتباط قوه قضائيه با 
دانشگاه وجود ندارد، دانشگاه ها به ما كمك كنند 
كه چطور بستري فراهم كنيم كه فرد مجرم اصلاح 
شود و به جامعه برگردد. امروزه يكي از مسائل ما 
مسئله اقتصاد و معيشت است و حتي چندين سال 
است كه شعار سال در مورد اقتصاد طرح مي شود، 
از اقتصاد رنج مي بريم اما مي دانيم كليد اين مشكل 
افزايش توليد است. همه از تبعيض و تحقق نيافتن 
عدالت اجتماعي رنج مي بريم؛ اكنون چه اقدامي 
بايد ش��ود كه هم از بخش خصوصي اس��تفاده و 
درآمدزايي كرد و هم به عدالت اجتماعي لطمه وارد 
نشود، چه كار بايد كنيم كه هم كار زيست محيطي 
كرد و به عدالت اجتماعي لطمه وارد نش��ود، كار 
اقتصادي ك��رد و به عدالت اجتماع��ي لطمه وارد 
نشود. امروز يك ناترازي در برق و گاز داريم و وقتي 
مشكلي ايجاد مي شود گاز صنعت را قطع مي كنند، 
از اين رو خسارت شديد به صنعت وارد مي شود. به 
ما مي گويند كه قوه قضائيه بايد جلوي افرادي كه 
حقوق عامه را خراب مي كنند بگيرد، ما در مقابل 
دوگانگي هستيم! ما با حقوق عامه روبه رو هستيم، 
يعني در يك ط��رف بايد جلوي مازوت س��وزي 
را بگيريم و در مقابل اگر جل��وي آنها را بگيريم با 

تخريب صنعت روبه رو هستيم. «
اين مقدمه اي بود كه اژه اي موضوع روز و مس��ئله 
هميشگي بانك ها را به ميان آورد: »موضوع بانك 
موضوعي است كه من هميش��ه به آن پرداخته ام، 
بانك ها اگر اضافه برداشت دارند، چه كسي مسئول 
است؟ كمبود قانون در اين خصوص نداريم. آيا بانك 
مركزي از همه ظرفيت خود استفاده كرده است؟ 

اكثر بانك ها ناترازي و اضافه برداشت دارند.« 
اشاره دانشجويي كه به اژه اي گفت ۲۵درصد پايه 
پولي كش��ور را فقط يك بانك افزايش داده است، 
ش��ايد مهم ترين دليل سخنان رس��اي او درباره 
بانك ها شد. چه، رئيس دستگاه بهتر از هر كسي 
مي داند كه اي��ن بحث درب��اره آن بانك خاص در 
جامعه پيچيده و فضاي مجازي پر شده است از اين 
ادعا كه مردم هرچي��زي را كه مي خرند ۲۵درصد 
اضافه براي تورمي كه آن بانك ايجاد كرده است، 

 مي پردازند تا رئيس يك بانك ابرميلياردر شود! 
براي همين رئيس قضا در پايان تكليف مس��ئله 
بانك ها و رويكرد دس��تگاه قضا را هم روشن كرد: 
»من از سال گذش��ته اعلام كردم كه قبل از آنكه 
سراغ مش��تري بانك بروم، به س��راغ شما مي آيم 
و البته به س��راغ آنها هم رفته ام. ق��دم اول اصلاح 
امور است و بانك ها بايد كارها را انجام دهند و اگر 
قصوري كنند اول سراغ بانك مركزي و سپس سراغ 

بانك و بعد سراغ مشتري خواهيم رفت. «
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فرمان�ده كل س�پاه گف�ت: ام�روز ب�ه 
توانمندی ای رس�يده ايم ك�ه پهپادهاي ما 
قادرند در چند هزار مايل دورتر هر نقطه اي 
از ش�ناور در حال حركت را ك�ه بخواهيم با 
هوش مصنوع�ي مورد ه�دف ق�رار دهند. 
به گزارش سپاه نيوز، س��ردار سرلشكر حسين 
س��لامي، فرمانده كل س��پاه صبح دي��روز در 
بيس��ت وچهارمين كنگ��ره ملي دانش��جويان 
دانشگاه هاي علوم پزشكي كشور طي سخناني 
اظهار داشت: جوانان امروز ما امتداددهندگان 

شخصيت نوابغ پزشكي ايران عزيز هستند. 
س��لامي ادامه داد: من فكر مي كنم كه ش��ما 
احيا كنندگان همان عصر طلايي تمدن اسلام و 
ايران هستيد. علمي كه شما به آن پرداخته ايد، 

نفوذ به پيچيده ترين اسرار عالم خلقت است. 
فرمانده كل س��پاه تصريح كرد: پزش��كي علم 
حي��ات و دانش زندگي اس��ت و اي��ن علم يك 
تفويض الهي اس��ت. دانشي كه ش��ما مطالعه 
مي كنيد دانش خداشناسي و توحيد است. هر 
انسان تركيبي است از پيچيده ترين اسرار عالم 
خلقت و در حقيقت خداوند در وجود هر انسان 
يك جهان كوچك نهاده است. بنابر اين پزشكي 
از يك جهت دانش مادي است اما از نظر ديگر 
شخصيت پزش��كي تركيبي از دانش خلاقيت 
و ابتكار علم اس��ت و در حقيقت هم علم است 

و هم هنر. 
سردار سلامي اظهار داشت: حكيم كسي است 
كه قاعده هاي حركت عالم را خ��وب مي داند. 
بنابراين دانشجو در رشته پزشكي ممكن است 
دوره هاي بسيار سختي را بگذراند. پزشك يك 
ربات نيست و هر انساني يك دنياي متفاوت از 

بقيه انسان هاست. 
فرمانده كل س��پاه عنوان كرد: من اعتقاد دارم 
پيچيده ترين دانش مربوط به پزش��كي است. 
كس��ي كه مي خواهد پزشك ش��ود بايد علاوه 
بر دانش پزش��كي اعتماد به نف��س بالايي هم 
داشته اس��ت تا با مريض بدون ترديد صحبت 
كند. همدلي، دلس��وز بودن و ص��ادق بودن و 
همچنين داشتن شور  و نش��اط از ويژگي هاي 
يك پزشك  خوب است. وي اظهار داشت: كشور 
ما در حال پيشرفت است و از نظر پزشكي يكي 
از كشورهاي خوب دنيا هستيم و من به عنوان 
يك س��رباز اين وطن اين لباس را پوش��يده ام 
تا فدا بشوم و ش��ما بتوانيد به آرزوهاي بزرگ 
برس��يد. در آزمون كرونا كشور ما توانست يك 

ركورد افتخارانگيز از خودش به جا بگذارد كه 
نش��ان دهنده روح و وجدان كاري پزش��كان و 
كادر درمان ما اس��ت. چند روز پيش با پرتاب 
ماهواره به فضا خوشحال شديد. در اين زمينه 
دانش هاي مختلفي بايد دس��ت به دس��ت هم 
دهند تا ماهواره به سرعت ۵/8 كيلومتر بر ثانيه 
برسد. رس��يدن به اين دانش كار بسيار بزرگي 
اس��ت آن هم در عصر محاصره علمي. اگر شما 
تيم ساخت ماهواره و سكوي پرتاب ماهواره را 
ببينيد خواهيد ديد همين دانش��جويان جوان 

اين كار را كرده اند. 
فرمانده كل س��پاه ادام��ه داد: در عرصه بدون 
سرنشين مي بينيد دانش آن از حوزه با سرنشين 
بالاتر است. امروز به توانمندی اي رسيده ايم كه 

پهپادهاي ما قادرند در چند هزار مايل دورتر هر 
نقطه اي از شناور در حال حركت را كه بخواهيم 
با هوش مصنوعي مورد هدف قرار دهند و حتي 

ميزان تخريب را هم ما تعيين كنيم. 
سردار سلامي عنوان كرد: فناوري نقطه زني در 
موشك هاي بالستيك فناوري بسيار پيچيده اي 
است كه در انحصار س��ه كشور جهان است كه 
يكي از آنها ما هس��تيم. لذا اين نشان مي دهد 
اين كشور در حال پيشرفت است ولي دشمنان 
ما اين حركت را نمي پسندند و دوست ندارند ما 
بر اساس استعدادهاي جوانانمان كشورمان را 
بسازيم. مي خواهند مانند ۵۰ سال پيش كه من 
ديناميك مي خواندم ماهواره فقط يك ش��كل 
روي كاغذ بماند اما امروز ماهواره را مي سازيم و 
به آسمان مي فرستيم. وي گفت: امروز در حوزه 
ژنتيك كه جزو دانش هاي س��ري جهان است 
ورود كرده ايم و پيشرفت هاي خوبي كرده ايم. 
اگر از اين فضاي جهاد علمي خارج شويم دوباره 
به زماني بر  مي گرديم كه بايد غذايمان را هم از 

خارج وارد كنيم. 
فرمانده كل سپاه مطرح كرد: ما از فصل تحقير 
گذشته ايم و به عزت رس��يده ايم. در گذشته ما 
فكر مي كرديم همه چيز در آن سوي عالم است و 
در حقيقت آنها معادله پيشرفت خود را بر اساس 
ضعف ما بنا كرده بودند. اما ما به آنها مي گوييم 
بازي تمام شده است. وجود دشمن يك واقعيت 
عيني است و ما ش��بانه روز با اينها بازي جنگ 
داريم. آينده و امروز اين كش��ور متعلق به شما 
است و آنها نبايد دوباره مسلط شوند. ما هرچه 
بخواهد به شما آسيب بزند آن را حذف مي كنيم 

و تا آخر پاي كار شما هستيم. 

مي توانيم شناور متحرك را چند هزار مايل دورتر با پهپاد بزنيم
سلامي: از فصل تحقير گذشته ايم و به عزت رسيده ايم

      دفاعی

 من از س�ال گذش�ته اع�لام كردم 
كه قب�ل از آنكه س�راغ مش�تري 
بانک بروم، به س�راغ ش�ما مي آيم 
و البته به س�راغ آنها ه�م رفته ام. 
ق�دم اول اص�لاح ام�ور اس�ت و 
بانک ها بايد كاره�ا را انجام دهند 
و اگ�ر قص�وري كنن�د اول س�راغ 
بانک مركزي و س�پس سراغ بانک 
و بعد سراغ مش�تري خواهيم رفت 

خلجي در حاشيه جلسه هيئت دولت:
دولتدرزمينهشفافيت
هموارهپيشروبودهاست

رئيس ش�وراي اطلاع رس�اني دولت ب�ا رد برخي ش�ايعات مبني بر 
اينك�ه رئيس جمه�ور ب�ا ش�فافيت مخال�ف اس�ت تأكي�د ك�رد 
كه آي�ت الله رئيس�ي در اي�ن خصوص هيچ درخواس�تي نداش�ته 
اس�ت و دول�ت در زمين�ه ش�فافيت، همواره پيش�رو بوده اس�ت. 
به گزارش ايرنا، سپهر خلجي صبح ديروز در حاشيه جلسه هيئت دولت 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: مسائلي كه در ارتباط با شفافيت مطرح 
مي كنند، دولت در آن پيش��رو بوده اس��ت. برخي مراكز در كشور روي 
موضوع ش��فافيت ملاحظاتي داشته اند كه بايد پاس��خگو باشند. رئيس 
شوراي اطلاع رساني دولت اضافه كرد: همان طور كه سخنگوي دولت اعلام 

كرد، رئيس جمهور در زمينه شفافيت هيچ درخواستي نداشته است.  

رئيس قوه قضائيه در جمع دانشجويان دانشگاه تبريز:  قدم اول اصلاح امور است و بانک ها بايد كارها را انجام دهند
 و اگر قصوري كنند اول سراغ بانک مركزي و سپس سراغ بانک و بعد سراغ مشتري خواهيم رفت 

حسن رشوند


